
Na střeše vodního Hamru v Dobřívě proběhla výměna dřevěného šindele. 
Původní šindel namontovaný v roce 1983 už dosloužil. Nový šindel je vyrobený 

z modřínu a měl by mít oproti původnímu smrkovému delší životnost. 
Provoz této významné technické památky bude zahájen 8. dubna 2025.
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Zápis z Rady obce č. 50/03/25 (5. 3. 2025)
J. Hahner, M. Straka

I. Doklady a informace na vědomí
Informace: RO projednala zápis z jednání valné hromady Zájmového sdružení právnických osob POLYGON 
ze dne 29. 1. 2025. Valná hromada projednávala hospodaření za rok 2024, rozpočet na rok 2025, atd. 
Zápis bude zveřejněn na webu obce.

Informace: RO byl předložen dopis ohledně poděkování za podporu projektu 
Diakonie ČCE – středisko Západní Čechy.

II. Projednáno
1.    Projednání zápisu z jednání ZO Strašice

RO projednala zápis z jednání ZO Strašice ze dne 
27.2.2025. RO přijala opatření k realizaci schválených 
usnesením.
RO schvaluje opatření k realizaci přijatých usnesení 
ZO Strašice ze dne 27.2.2025.

2.    Smlouva o budoucí smlouvě o zřízení věcného 
břemene – ČEZ Distribuce, a.s. 
RO projednala návrh Smlouvy o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a dohodu o umístění stavby se 
společností ČEZ Distribuce, a.s. ohledně umístění kabelu 
nízkého napětí na pozemku p.č. 1985 v k.ú. Strašice.
RO schvaluje Smlouvu o budoucí smlouvě o zřízení 
věcného břemene a dohodu o umístění stavby č. IZ-
12-0024510.

3.    Smlouva o dílo – BAGGER BS s.r.o.
RO projednala Smlouvu o dílo se společností BAGGER 
S s.r.o. ohledně havarijní opravy kanalizace v lokalitě 
Benátky za cenu 1,468 mil. Kč bez DPH. Oprava je nut-
ná z důvodu častých poruch na tomto řadu. Společnost 
rovněž předložila nabídku na vícepráce ve výši 42 tis. Kč 
za realizaci kanalizace na Benátkách (za mostem).
RO schvaluje Smlouvu o dílo se společností 
BAGGER BS s.r.o. ohledně realizace opravy díla 
„Splašková tlaková kanalizace Strašice – Benátky – 
oprava tlakové kanalizace“. RO schvaluje vícepráce 
ve výši 42.383,83,- Kč v rámci zakázky – Strašice – 
kanalizace Benátky. 

4.    Cenová nabídka – Kozák – Stínící a Vratové 
systémy s.r.o.
RO projednala cenovou nabídku na realizaci nových vrat 
k hasičárně od společnosti Kozák – Stínící a Vratové sys-
témy s.r.o. Výměna vrat je navržena za cenu 532 tis. Kč 
bez DPH.
RO schvaluje cenovou nabídku společnosti Kozák 
– Stínící a Vratové systémy s.r.o., IČO: 14328453, 
za cenu 532 tis. Kč bez DPH. 

5.    Darovací smlouva – WSV PROFI s.r.o.
RO projednala Darovací smlouvu od společnosti WSV 
PROFI s.r.o. ve výši 204 tis. Kč za pokácení dřevin v obci 
Strašice na základě ceníku AOPK ČR.
RO schvaluje Darovací smlouvu se společností WSV 
PROFI s.r.o.

6.    Žádost o pronájem – K. Šlapáková
RO projednala žádost o pronájem velkého sálu dne 
21.3.2025 za účelem pořádání dětské burzy. Pronájem 
bude poskytnut bezplatně.
RO schvaluje žádost o pronájem sálu dne 21.3.2025 
č.j. 241/25 (bezplatně).

7.    Výroční zpráva o přestupcích
RO projednala Výroční zprávu o přestupcích projedna-
ných Komisí pro projednávání přestupků obce Strašice 
za rok 2024. Komise v roce 2024 projednala 35 přestupků, 
z toho 19 jich bylo odloženo z důvodu nedání souhlasu 
se zahájením řízení. Byly uloženy pokuty v celkové výši 
11.000,- Kč. 
RO schvaluje Výroční zprávu o přestupcích 
projednaných Komisí pro projednávání přestupků 
obce Strašice za rok 2024. 

8.    Výroční zpráva – poskytování informací
RO projednala Výroční zprávu o poskytování informací dle 
§ 18 zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k in-
formacím. V tomto režimu byla podána v roce 2024 jedna 
žádost.
RO schvaluje Výroční zprávu za rok 2024 o činnosti 
Obce Strašice v oblasti poskytování informací.

9.    Výroční zpráva o stížnostech a peticích
RO projednala Výroční zprávu o stížnostech a peticích po-
daných OÚ Strašice za rok 2024. V roce 2024 byly podány 
dvě stížnosti.
RO schvaluje Výroční zprávu o stížnostech a peticích 
podaných OÚ Strašice za rok 2024.
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10.   Žádost o povolení akce – A. Ciprová
RO projednala žádost o povolení akce Staročeské máje 
2025 dne 24.5.2025. V rámci akce proběhne taneč-
ní zábava. Májovníci rovněž žádají o finanční příspěvek 
na úhradu za zapůjčení krojů.
RO schvaluje žádost č.j. 246/25.

11.   Žádost o stanovisko – P. Dezort
RO projednala žádost o stanovisko ohledně záměru vý-
stavby ve stavební zóně Kout. Jedná se o osm rodinných 
dvojdomů na pozemcích v majetku pana Dezorta. Sou-
částí projektu je napojení na vodovod, kanalizaci, místní 
komunikaci a výstavba veřejného osvětlení.
RO schvaluje záměr výstavby dle žádosti č.j. 189/25.

12.   Podpora spolku Linka bezpečí, z.s.
RO projednala žádost spolku Linka bezpečí, z.s., na kte-
rou se obracejí děti a mladiství se svými problémy.
RO schvaluje dar na základě žádosti č.j. 249/25 
ve výši 10.000,- Kč.

13.   Mediální propagace – MEDIA CLUB, s.r.o.
RO projednala návrh na mediální propagaci obce od spo-
lečnosti MEDIA CLUB, s.r.o. v různých médiích (Prima, 
CNN Prima News, atd.). Cena za propagaci by činila 55 
tis. Kč bez DPH.
RO neschvaluje nabídku společnosti MEDIA CLUB, 
s.r.o.

14.   Rozpočet sociálního fondu
RO projednala rozpočet sociálního fondu Obce Strašice 
na rok 2025 a hospodaření se sociálním fondem v roce 
2024. Sociální fond je tvořen z odvodu mezd zaměstnan-
ců obce.
RO bere na vědomí hospodaření se Sociálním 
fondem obce Strašice za rok 2024. RO schvaluje 
rozpočet Sociálního fondu Obce Strašice na rok 
2025.

15.   Odstoupení člena komise – PhDr. Mgr. L. 
Čarnogurská
RO bylo předloženo ukončení členství paní PhDr. Mgr. Len-
ky Čarnogurské v Komisi pro kulturu, sport a turismus 
z časových důvodů, a to od 1.2.2025.
RO bere na vědomí informaci č.j. 220/25. RO 
odvolává paní PhDr. Mgr. Lenku Čarnogurskou 
z Komise pro kulturu, sport a turismus.

16.   Zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus
RO projednala Zápis z jednání Komise pro kulturu, sport 
a turismus ze dne 24.2.2025. Komise se zabývala přípra-
vou obecního plesu, dne 26.4.2025 proběhne vycházka 
pro občany po okolí obce (informace budou zveřejněny), 
dne 27.6.2025 proběhne ve spolupráci s TJ SPARTAK 
STRAŠICE akce Hurá prázdniny.
RO bere na vědomí Zápis z jednání Komise pro 
kulturu, sport a turismus ze dne 24.2.2025.

17.   Zpráva z jednání Bytové komise
RO projednala Zprávu z jednání Bytové komise ze dne 
12.2.2025. Komise doporučila přidělit byt 2+1 v č.p. 490 
panu J. Hladovi a byt 3+1 v č.p. 460 paní V. Mezihorákové.
RO schvaluje přidělení bytů dle doporučení Bytové 
komise ze dne 12.2.2025.

18.   Nájemní smlouva – budova č.p. 653
RO projednala návrh na uzavření nájemních smluv pro 
firmu Autoškola Benčíkovi s.r.o. a firmu Zdeněk Smejkal – 
INZULA Rokycany v budově č.p. 653 (archiv). Tato budova 
byla v loňském roce opravena a z důvodu rekonstrukce 
školky byly tyto firmy přesunuty do této budovy.
RO schvaluje uzavření nové nájemní smlouvy 
s firmou Autoškola Benčíkovi s.r.o. RO schvaluje 
uzavření nové nájemní smlouvy s firmou Zdeněk 
Smejkal – INZULA Rokycany.

19.   Zpráva o činnosti společnosti LESOSPOL 
Zbiroh s.r.o.
RO projednala Zprávu o činnosti společnosti LESOSPOL 
Zbiroh s.r.o. v roce 2024 v obecním lese. Skutečné tržby 
činily 2,455 mil. Kč, z toho náklady byly ve výši 1,721 mil. 
Kč. Skutečný zisk za rok 2024 byl 734 tis. Kč, z toho příjem 
pro obec činil 624 tis. Kč. Vytěženo bylo 1353 m3 dřeva. 
Na rok 2025 je plánována těžba v objemu 1500 m3, zisk 
bude odvozen od situace v lese a na trhu s dřevem. RO 
dále projednala návrh dodatku k nájemní smlouvě.
RO bere na vědomí Zprávu o činnosti společnosti 
LESOSPOL Zbiroh s.r.o. v roce 2024 a Kalkulaci 
nákladů a tržeb na rok 2025. RO schvaluje Dodatek č. 
27 k Nájemní smlouvě ze dne 12.3.2002. 
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Vyhodnocení – informační zpráva 
za měsíc únor, březen 2025

Za tyto měsíc řešila OPS tyto přestupky:

Doprava: 43× – přestupek řešeno 
v příkazním řízení (rychlost, 
zákazové značky, Chko)

25× – oznámení odboru 
dopravy -2× zjištěná vozidla 
s ukončenou životností

1× – oznámení odboru 
životního prostředí

1× – oznámení na Krajskou 
veterinární správu Plzeň

Veřejný pořádek: 3× přestupek

Občanské soužití: 5× přestupek

Proti majetku: 3× přestupek

OZV č.2/2012: 5× přestupek

OZV č.4/2024 2× přestupek

OZV č.2/2017 (odpady): 2× přestupek

Nález věci:
 klíče s čipem, dámská 
kabelka

Ověřování pobytu, pověsti: 12×

Řešení stížnosti občanů: 4×

Součinnost s PČR OO Hrádek: 7×

Vážení občané, 
V dubnovém výtisku měsíčníku 
Barňák bych Vás chtěl seznámit 
s událostmi za uplynulé 2 měsíce 
z pohledu Obecní Policie Strašice

Veřejný pořádek 
Odkládání domovního odpadu mimo vyhrazená místa 
(kontejnery), který není vytříděn ve všech sídlištích. Vedle 
kontejneru u domu 462,463 odložená autosedačka. V síd-
lišti na Huti poškozený kontejner na oděvy a vyházené 
šaty okolo. Na autobusové zastávce u Libuše převrácený 
koš s odpadem. V příkopě vedle komunikace směr Dob-
řív vyhozený plasty. Toto jsou ukázky, jak někteří občané 
páchají přestupky proti veřejnému pořádku o odpadech 
a kazí tak vzhled obce. 
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Upozornění
Již se zahájily a budou pokračovat jarní práce na za-
hradách (hrabání starého listí, řezání stromů, vyhra-
bávání staré trávy atd.), ale co s tím?

Co se nesmí pálit na ohništi?
Novela zákona o ovzduší od 1. března 2025 zakazuje 
pálení trávy, listí a další biomasy na otevřeném ohni 
za účelem jejich likvidace. Zahrádkáři a majitelé pozemků 
nesmí spalovat tento odpad na svých zahradách či po-
zemcích. „Pokud se to týká likvidace například shrabané-
ho listí, čerstvých větví nebo posečené trávy, je potřeba 
s nimi nakládat jako s bioodpadem a odvézt na kompost, 
odložit do hnědé popelnice, sběrného střediska odpadu 
a podobně.

Co zůstává povoleno?
Na otevřeném ohništi je možné pálit pouze suché rostlin-
né materiály (dřevo), které není znečištěno nebo kontami-
nováno chemickými látkami (barvy či ředidla). Rekreač-
ní rozdělávání ohňů, jako je opékání špekáčků či jiných 
pokrmů nebo zkrátka posezení doma u ohně, zakázáno 
není, Při dodržení již platných pravidel nejsou kvůli opat-
ření ohroženy ani vatry na pálení čarodějnic. V některých 
případech pak zvláštní předpisy, například lesní zákon, 
umožňují spalovat rostlinné odpady na místě, aby se za-
bránilo šíření škodlivých organismů.

Jaké sankce hrozí za porušení zákazu?
Novela uvádí maximální pokutu ve výši až 50 tisíc korun. 
Výši určují obce s rozšířenou působností, které přestupky 
projednávají, v praxi jde řádově o tisíce korun. Hasiči pak 
varují před sankcemi za už delší dobu zakázané nebez-
pečné vypalování trávy či keřů, kde hrozí až 25 tisíc korun 
fyzickým osobám a pro právnické a podnikající osoby až 
500 tisíc. 

Doporučení: Rozložitelný odpad dát do svého kompo-
stu, nebo do biokontejnerů na bioodpad, který se nachází 
v každé části obce.

Trestná činnost
3× krádež v OD Billa - pachatelé zajištěni
1×  poškození sloupu veřejného osvětlení - dopravní ne-

hoda - řidič odjel z místa DN
1× násilné poškození kontejneru na šaty

Doprava
Cyklisté - při zhoršené viditelnosti musíte být osvětlené, 
jak vpředu, tak vzadu a použít reflexní prvky.

Chodci - za soumraku a v nočních hodinách používat re-
flexní prvky, které ochrání před střetem s vozidly.

Upozorňujeme všechny cyklisty, že stále provádíme bez-
platnou registraci jízdních kol a elektrokol. K registraci 
jízdního kola a elektrokola je zapotřebí OP, včetně dokla-
dů o jeho nabytí, u dětí mladší 15 let přítomnost z rodičů 
(Info-371 585 731). Tato služba pro občany je zdarma.

Ing. Frajt Luboš, Velitel obecní policie Strašice
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Zajímavosti ze Základní školy Karla Vokáče Strašice 
za měsíc březen

Lyžařský výcvikový kurz
Poslední  únorový  týden  se 
28  druhostupňových  dětí, 
převážně ze sedmých roční-
ků, vydalo na sever naší re-
publiky do našeho nejvyšší-
ho pohoří. Do Krkonoš jsme 
vyrazili  za  jistotou  sněhu 
a to se vyplatilo.

Když jsme překonali čtyřkilometrový 
výstup z Pece pod Sněžkou k hotelu 
Energetik, který se stal na pět dnů 
naším přechodným bydlištěm, vítaly 
nás desítky centimetrů přírodního 
sněhu. Hotel je více jak 1000 met-
rů nad mořem, uprostřed sjezdovky 
na Hnědém vrchu, což je pro lyžaře 
naprosto výhodná pozice. 

V neděli večer jsme se seznamo-
vali s prostředím hotelu, které na-
bízí mimo jiné bazén a posilovnu 
a v pondělí ráno už jsme vyrazili hranit svými lyžemi pěk-
ně upravené sjezdovky tohoto velkého areálu. Každý den 
se lyžařské dovednosti účastníků kurzu zdokonalovaly 
a jejich lyžařská jistota rostla. Nejtěžší práci a největší po-
sun zažili úplní začátečníci, pro které strmé krkonošské 
svahy byly velkou výzvou. A když se dostali na skutečnou 
velkou sjezdovku, oči jim zářily vzrušením a radostí. Zku-
šení lyžaři pak navíc zažili půldenní výlet na druhou stranu 
skiareálu. Ráno nastoupili v Peci do skibusu, který je za-
vezl do Janských Lázní pod Černou horu, tam si užili další 
nové zajímavé sjezdovky a v poledne se vraceli z vrcholu 
zpátky do Pece. 

Celodenní pobyt na čerstvém vzduchu, aktivní pohyb, 
čas strávený s kamarády, chutná strava, plavání v ba-
zénu a zábavné večery naplňovaly rychle ubíhající dny 
v nádherném horském prostředí. Ani jsme se nenadá-
li a byl tu pátek, den našeho odjezdu domů. Zamávali 
jsme horským duchům, doklouzali z kopce dolů do Pece 
a cestou domů v autobuse jsme si v hlavě promítali 
všechny naše zážitky. 

Mgr. Pavla Hrazdilová

Beseda k volbě povolání očima žáků 
osmého ročníku

V pondělí dne 3. března naši třídu navštívila třetí a čtvr-
tou vyučovací hodinu paní Mgr. Hana Čechurová 

z Úřadu práce Rokycany. Připravila si pro nás besedu 
o výběru povolání. Poradila nám, že si máme nejprve vy-
brat podle svých schopností a zájmů vhodné zaměření 
a podle něj pak zvolit školu.

Věnovali jsme se hodně sebepoznání a otestovali jsme 
si své zájmy, schopnosti a povahové vlastnosti. Důleži-
té pro nás bylo uvědomit si, zda chceme spíše pracovat 
„rukama“, nebo „hlavou“. Bylo nám doporučeno pracovat 
na svých žákovských portfoliích, protože to nám může 
pomoci při přijímacím řízení. Vyzkoušeli jsme si několik 
osobnostních dotazníků, například jaký druh práce se 
hodí k naší povaze.

Paní Čechurová byla velmi profesionální a podala nám in-
formace o různých webových stránkách, kde nalezneme 
informace k volbě povolání, např. www.mujzivotposkole.
cz a dále třeba www.testmojeplus.cz, které nám pomů-
žou uvědomit si své silné stránky. Také jsme se seznámili 
s popisem jednotlivých profesí na webu Edukee.cz.

Lyžařský výcvikový kurz
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Paní lektorka měla velmi názornou a poutavou prezentaci 
a celá třída ji pozorně poslouchala. Beseda nám určitě 
pomůže při rozhodování o naší budoucnosti.

Jana Caletnic, 8.A

Pondělní dopoledne v naší třídě patřilo besedě k volbě 
povolání, kterou pro nás přichystala sympatická paní 

z ÚP Rokycany Mgr. Hana Čechurová. Povídali jsme si 
s ní dvě hodiny o tom, co je potřebné vědět pro dobrý 
výběr budoucí školy, jak je nutné znát sami sebe a pře-
devším své silné stránky, na kterých budeme stavět svoji 
budoucnost.

Vyzkoušeli jsme si několik testů sebepoznání, které nás 
nasměrovaly k výběru budoucí profese, většinou to všem 
vyšlo podle jejich představ. Paní Čechurová nám zodpo-
věděla dotazy a závěrem nám předala papírky s názvy 
několika velmi užitečných webových stránek, kde si sami 
můžeme vyzkoušet různé testy.

Také jsme se věnovali finanční gramotnosti a vyhledáva-
li informace o tom, kolik si v různých povoláních může-
me vydělat peněz. Tato beseda celou třídu velmi zaujala 
a jsme rádi, že pro nás byla zorganizována.

Pavel Pech, 8.A

V pondělí jsme měli besedu o volbě povolání s paní 
Mgr. Hanou Čechurovou z Úřadu práce. Povídali jsme 

si o tom, podle jakých kritérií si máme vybírat další školu, 
obor a práci. S volbou nám například pomohou Dny ote-
vřených dveří na středních školách.

V rámci besedy jsme si také zahráli hru, při které jsme 
hádali povolání různých lidí. Kolikrát bychom neřekli, že 
někdo může vykonávat povolání, které k němu na první 
pohled nesedí. Z toho vyplývá, že nezáleží na tom, jaké 
povolání si zvolíme, nebo jaké je naše pohlaví. Důležité je, 
aby nás práce bavila.

Každý z nás si také udělal test, který by nám měl nazna-
čit, jakým směrem bychom se měli vydat. Paní Čechurová 
nám dále ukázala webové stránky, které jsou užitečné při 
volbě povolání, a poskytla nám k nim odkazy.

Ke konci besedy jsme si řekli, že je důležité vést si portfo-
lio. Beseda byla pro každého z nás velmi přínosná a po-
mohla nám s rozhodováním o budoucím povolání. 

Daniel Švehla, 8.B

Dne 3. března jsme měli besedu s paní Mgr. Čechu-
rovou. Říkala nám, podle čeho bychom si měli vybí-

rat školu, respektive obor, který by nás bavil. Doporučila 
nám, abychom navštěvovali Dny otevřených dveří a vedli 
si portfolio, protože u přijímacích zkoušek za něj můžeme 
získat plusové body.

Dále nám ukázala různé webové stránky středních škol 

a také stránky, na kterých zjistíme, jaké povolání se k nám 
hodí. Hádali jsme také povolání lidí podle jejich vzhledu 
a překvapilo nás, že mnoho z nich vykonává povolání, kte-
ré bychom u nich nečekali.

To nám ukázalo, že nezáleží na tom, jaké máme povolání, 
ale důležité je, aby nás práce naplňovala a bavila. Beseda 
nám pomohla s volbou školy i budoucího povolání a nyní 
víme, podle čeho se rozhodovat.

Barbora Stupková, 8.B

Návštěva Místní knihovny ve Strašicích 
pro třídy 1. stupně
V průběhu školního roku všechny třídy prvního stupně po-
stupně navštívily dětské oddělení strašické knihovny, ne-
boť podpora aktivního čtenářství je pro děti velmi důležitá.

Paní knihovnice Eva Kloudová děti seznámila s fungová-
ním výpůjčního systému a s knihovním fondem. V krás-
ném prostředí knihovny se děti mohly pohodlně usadit 
a prolistovat si vše, co je zaujalo. Někteří žáci do knihovny 
již pravidelně dochází.

Bc. Tereza Mračková

Strašická laťka
V  loňském  roce  jsme  zahájili  tradici  nového 
školního klání, které se pomalu a jistě zařazu-
je k divácky nejatraktivnějším událostem naší 
školy.  Druhý  ročník  Strašické  laťky  proběhl 
v úterý dne 4. března v tělocvičně školy.

Ve čtyřech kategoriích se ho zúčastnila téměř třicítka at-
letů, kteří se s odvahou snažili dostat své tělo do nejvyšší 
možné výšky nad žlutočervenou laťku, která měla v této 
akci hlavní roli. Stejně jako loni se prostory tělocvičny na-
plnily davy povzbuzujících spolužáků i pedagogů, kteří 
společně s námi vytvořili krásnou napínavou atmosféru.

Soutěž zahájila kategorie mladších dívek, kde si nejlé-
pe vedla, sice svojí výškou nejmenší, ale srdcem nej-
odhodlanější, Lucka Tycová. Na druhém místě skon-
čila  Bětka  Monhartová  a  trojici  dívek  z  šestých  tříd 
uzavírala s bronzovou medailí Charlotta Cíglerová.

V  kategorii  mladších  chlapců  zvítězil  nadějný  atlet 
Justin Matura, který překonal jako první laťku ve výš-
ce 130 centimetrů. Těsně za Justinem skončil Nikolas 
Šimek a na třetím místě se umístil Honza Rzyman.

Spontánní společnou rozcvičkou zahájily kategorii star-
ších dívek holky z osmých a devátých ročníků. Nejlehčeji 
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postupovala  touto  kategorií  zlatá  Anička  Přibylová, 
která rovněž překonala  laťku ve výšce 130 centime-
trů a  její pokusy o  ještě vyšší číslo byly doprováze-
ny bouřlivým povzbuzováním. O stříbrnou medaili se 
dělily Zuzka Korbová a Niky Dardová a na bronzové 
pozici skončila Natka Bílková.

Vrcholem sportovního odpoledne byla kategorie starších 
kluků, která měla největší divácký úspěch. Za nadšeného 
povzbuzování se celá osmička kluků dlouho držela pohro-
madě a řady těchto skokanů se začaly tenčit až při výšce 
135 centimetrů.

S  nejlepšími  dlouho  držel  krok 
bronzový  Matěj  Toma  a  stříbrný 
David Korba,  jejichž  nejlepší  vý-
kon měl hodnotu 140 centimetrů. 
O napínavý závěr se postaral Erik 
Kolář z 9.A. Ač bylo o jeho vítězství 
už rozhodnuto, s lehkostí přidával 
další a další centimetry a naše žlu-
točervená “hlavní hrdinka“ se posu-
novala výš a výš. Celá tělocvična 
s napětím sledovala Erikovy pokusy 
a při každém úspěšném pokusu bu-
rácela nadšením. Erik se tedy stal 
hrdinou dne a vítězem celého klá-
ní s překonanými 155 centimetry.

Blahopřejeme všem, kteří se závo-
du zúčastnili, a moc si jejich účasti 
v soutěži vážíme.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Školní a okresní kolo recitační soutěže
Ve středu dne 5. března se na ZŠ Karla Vokáče 
konalo  tradiční  školní  kolo  recitační  soutěže 
a  krása  slova opět  zazářila.  Letos  se do něj 
zapojilo úctyhodných 44 žáků napříč oběma 
stupni,  kteří  předvedli  své  recitační  umění 
před odbornou porotou.
V porotě letos zasedli PhDr. Mgr. Lenka Čarnogurská, 
Mgr. Miloslav Sýkora, Bc. Tereza Mračková a Mgr. Marcela 
Paulová. Soutěžilo se v pěti kategoriích a děti si připravily 
pestrou škálu básní – od hravých a veselých až po hluboké 
a dojemné. Na jejich výběru a přednesu se podíleli nejen 
učitelé, ale i rodiče, kteří své malé recitátory podporovali.

Po pečlivém zhodnocení výkonů rozhodla 
porota o následujících vítězích:

0. kategorie (1. ročník):
1. místo: Pěnkava Jonáš, 
2. místo: Karolína Juríková, 
3. místo: Sabina Pokorná

1. kategorie (2. a 3. ročník):
1. místo: Jonáš Zoula, 
2. místo: Mia Fekete, 
3. místo: Johanka Veselá

2. kategorie (4. a 5. ročník):
1. místo: Laura Havlová, 
2. místo: Ela Šilhánková, 
3. místo: Vanessa Melánie Perlíková

Strašická laťka

Recitační soutěž
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3. kategorie (6. a 7. ročník):
1. místo: Júlia Pochylá, 
2. místo: Straková Zuzana, 
3. místo: Natálie Soóky

4. kategorie (8. a 9. ročník):
1. místo: Šlechtová Vallery, 
2. místo: Přibylová Anna 
a 3. místo: Chodorová Karolína a Svobodová Kateřina

V pátek dne 21. března proběhlo v ZUŠ Rokycany okres-
ní kolo této soutěže. V silné konkurenci podali naši žáci 
skvělé výkony a počínali si výborně, leč neobsadili první 
tři výherní místa. Poděkování patří všem našim recitáto-
rům, kteří v soutěži reprezentovali Základní školu Karla 
Vokáče ve Strašicích.

Bc. Tereza Mračková

Zeměpisná beseda
Ve čtvrtek dne 6. března přijeli na naši školu cestovate-
lé a dobrodruzi manželé Špillarovi. Žákům osmých tříd 
poutavě a zajímavě představili svoji cestu po Vietnamu, 
následující zeměpisná dvouhodinovka patřila žákům sed-
mých tříd, kteří mohli poznávat cestu po regionu východní 
Afriky.

Dozvěděli se o životech lidí v Keni, Tanzánii nebo třeba 
na Zanzibaru a mohli také prostřednictvím prezentací 
vstřebat atmosféru expedice po národních parcích Masai 
Mara a Serengeti.

Podle ohlasů žáků to vše bylo velice zajímavé a inspirující. 
A třeba někdo z našich žáků v budoucnu také zasvětí část 
svého života objevování dalekých koutů naší Země.

Mgr. Jiří Monhart

Soutěž European Money Quiz: žáci 9. tříd 
otestovali své ekonomické znalosti
Ve čtvrtek 6. března se žáci 9. tříd naší školy 
zúčastnili mezinárodní soutěže European Mo-
ney Quiz, která se konala na platformě Kahoot.
com. Soutěž měla za cíl prověřit jejich znalosti 
v oblasti ekonomiky a finanční gramotnosti.

Účastníci odpovídali na 16 otázek, které se týkaly témat 
jako osobní finance, bankovnictví nebo fungování evrop-
ské ekonomiky.

Každý žák měl možnost odpovědět na otázky prostřed-
nictvím mobilního telefonu a porovnávat své výsledky 
s ostatními účastníky. Nejlepší dva žáci z každé třídy 

postoupí do národního kola, které se uskuteční online 
dne 28. března 2025. Za naši školu postupují: Karolí-
na Chodorová a Natálie Marešová z 9.B a dále Pavel 
Zajíc a Filip Straka z 9.A. Tato fáze soutěže bude živě 
streamována na YouTube, kde budou mít diváci možnost 
sledovat napínavé souboje o titul vítěze.

Pro účastníky to byla nejen zábavná, ale i vzdělávací zku-
šenost, jež jim pomohla rozšířit jejich povědomí o finanč-
ních tématech, která jsou dnes v životě každého z nás čím 
dál důležitější.

Ing. Alice Chodorová

Návštěva Muzea Středních Brd
Dne 10. března se žáci třídy 3. A vydali do Mu-
zea Středních Brd, kde měli možnost prohléd-
nout si dvě budovy, prozkoumat bohatou his-
torii a přírodní krásy této oblasti.
Po příchodu do muzea byli žáci přivítáni průvodkyní paní 
Renatou Převrátilovou, která je provedla expozicemi první 
budovy. Výkladovou formou žákům ukázala bývalou ve-
litelskou vilu. Žáci se dozvěděli o fauně a flóře Brd, stej-
ně jako o historických událostech, které formovaly tento 
region. Byli nadšeni z možnosti dotknout se skutečných 
artefaktů (např. staré žehličky) a dozvědět se více o životě 
lidí v minulosti.

Druhou budovu žáci navštívili pouze se svou vyučující uči-
telkou prvouky a svou asistentkou pedagoga. Společně si 
prošli dřevěný typizovaný patrový kasárenský objekt po-
cházející z 30. let minulého století.

Zdařilá návštěva muzea byla zakončena krátkou procház-
kou po zahradě.

Mgr. Alžběta Kapolková a Lenka Vaindlová

Školní basketbalový turnaj pro první 
stupeň
S koncem měsíce února jsme v hodinách tě-
locviku ukončili blok basketbalové průpravy.

Kluci a holky z druhého stupně pojedou bojovat na okres-
ní úrovni basketbalu začátkem dubna a jejich menší spolu-
žáci z prvního stupně dostali příležitost ukázat své nabyté 
dovednosti v tomto sportu při školním basketbalovém tur-
naji, který proběhl v úterý 11. března.

Na palubovce tělocvičny se představila čtyři družstva s lo-
sovanými hráči od třetí do páté třídy. Dívky i hoši si přišli 
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zahrát nabití energií a chutí do společných zápasů. S pís-
káním pomáhali zkušení sportovci z devátého ročníku – 
David Korba a Honza Doskočil, kteří zároveň předávali 
své zkušenosti svým mladším následovníkům.

Všichni sportovci projevili sportovního ducha a zápasy tak 
probíhaly v radostné a napínavé atmosféře. Na závěr byly 
vyhlášeny výsledky. Vyhrálo družstvo s názvem Milán, 
které mělo ve svých řadách nadějného basketbalistu 
Honzu Dostála. Pochvalu si ale zaslouží všichni zúčast-
nění basketbalisté, protože zápasy byly velmi vyrovnané 
a snaha a nadšení dětí nám opět udělaly velkou radost.

Mgr. Pavla Hrazdilová

Audit ve školní jídelně
Dne 12. března proběhl na naší ZŠ Karla Voká-
če audit ve školní jídelně, zaměřený na měření 
zbytků z obědů. Každá třída měla k dispozici 
vlastní nádobu, do které žáci odkládali zbyt-
ky jídla. Cílem auditu bylo zjistit, proč dětem 
dané jídlo nechutná nebo z jakého důvodu jíd-
lo vyhazují.
Během auditu byly zaznamenávány důvody, proč děti jídlo 
nejedí. Mezi nejčastější důvody patřily například chuť jíd-
la, jeho vzhled nebo složení. Na konci výdeje byly všech-
ny zbytky zváženy. Celková hmotnost odpadu činila 10 kg.

Děti si díky tomuto auditu lépe představí množství ne-
využitého jídla, které vzniká při obědech. Audit se bude 
provádět opakovaně, aby se sledovaly změny a zlepšení 
v oblasti stravování.

Výsledky auditu budou využity ke zlepšení kvality stra-
vování ve školní jídelně a k minimalizaci plýtvání jídlem. 
Školní jídelna plánuje na základě těchto zjištění upravit 
jídelníček a zapojit děti do tvorby nových receptů, které 
by lépe odpovídaly jejich chutím a preferencím. Opakova-
né audity pomohou sledovat pokrok a efektivitu přijatých 
opatření, což povede k dlouhodobému snížení plýtvání 
jídlem a k lepšímu využití zdrojů.

Celkem se auditu zúčastnilo přes 200 dětí, což poskytuje 
široký vzorek pro analýzu a následné úpravy jídelníčku. 
Výsledky jednotlivých tříd budou dále využity ve výuce 
matematiky, kde žáci budou počítat průměry, a v informa-
tice, kde budou tvořit grafy. Tím se propojí praktické zku-
šenosti s výukou a podpoří se komplexní vzdělávání žáků.

Ing. Ivana Červenková

Třída plná pohody ve 3. a 4. třídě
Dne 12. března proběhla ve 3. a 4. třídě inspi-
rativní hodina v  rámci programu „Třída plná 
pohody“, kterou vedla paní metodička preven-
ce PPP Rokycany Mgr. Zuzana Zajícová.
Ve 4. ročníku bylo zaměření na důležité téma – spolu-
práci. Děti si vyzkoušely celou řadu aktivit zaměřených 
na zlepšení třídního klimatu, vzájemnou komunikaci a tý-
movou práci.

Během aktivit se ukázalo, že třída skvěle funguje jako 
tým. Žáci byli zapojeni, vzájemně se podporovali a s nad-
šením se pouštěli do každého úkolu. Všichni si společně 
užili zábavné i poučné chvíle a odnesli si mnoho pozitiv-
ních zkušeností.

Audit ve školní jídelně

Basketbalový turnaj pro první stupeň
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Program nejen posílil vztahy mezi spolužáky, ale zároveň 
přispěl k přátelské a motivující atmosféře ve třídě.

Program „Třída plná pohody“ opět ukázal, že rozvíjení 
spolupráce a dobrých vztahů mezi dětmi je klíčem k har-
monickému školnímu prostředí.

Bc. Tereza Mračková

Další vzdělávání učitelů 
– filmová výchova
Dne 13. března proběhl v Plzni seminář, který prohlubuje 
další vzdělávání učitelů prvního stupně, čelících vyso-
kým nárokům na všestrannost a pokrytí širokého spektra 
předmětů.

Filmová výchova přináší rozvoj kritického myšlení, empa-
tie a kulturního povědomí. Nově se bude filmová výchova 
vyučovat v předmětu výtvarná výchova.

Filmová výchova má na základních školách stále větší 
význam. V době vizuálních médií, kde jsou obrazy čas-
to účinnější než slova, se schopnost porozumět a kriticky 
vyhodnocovat audiovizuální obsah stává klíčovou kompe-
tencí. Učitelé prvního stupně budují základy pro budoucí 
dovednosti svých žáků.

Na naší škole máme k dispozici všechny potřebné pomůc-
ky, takže ve výtvarné výchově se nově budou žáci setká-
vat i s filmovou výchovou.

Mgr. Alžběta Kapolková

Přednáška o zdravém životním 
stylu a pohybové aktivity s panem 
fyzioterapeutem
Akce se uskutečnila v rámci projektu „Místní akč-
ní plán rozvoje vzdělávání ORP Rokycany IV.“, 
reg. č. projektu: CZ.02.02.XX/00/23_017/0008337, 
spolufinancováno Evropskou unií.
Beseda s panem fyzioterapeutem
V úterý dne 11. března měla třída 8.A v rámci výuky těles-
né výchovy a výchovy ke zdraví besedu o zdravém život-
ním stylu a panem fyzioterapeutem Bc. Ondřejem Bene-
diktem DiS. z Plzně.

První hodinu jsme se bavili o hlavních zásadách správ-
ného životního stylu, kterými jsou kvalitní a zdravá strava 
s pestrým složením, dodržování pitného režimu, dostatek 
pohybu a spánku. Pan fyzioterapeut nám promítl velmi 
poutavou prezentaci.

Druhou hodinu jsme šli do tělocvičny, kde jsme si vyzkou-
šeli cviky proti bolesti zad. Vyzkoušeli jsme si techniku 
správného držení těla a chůze. 

Tato beseda nám hodně dala, také co se propojení zdra-
vého těla a učení týče. Já sám sportuji, takže získané in-
formace a dovednosti využiji ve svém životě.

Pavel Pech, 8.A

Beseda o zdravém životním stylu
Dne 11. března se naše třída zúčastni-
la velmi zajímavé dvouhodinové akce 
o zdravé výživě a správných pohybo-
vých aktivitách a jejich vlivu na učení.

Věnoval se nám pan Bc. Ondřej Be-
nedikt DiS. z plzeňského fyziotera-
peutického centra. Připomněli jsme 
si hlavní zásady správné životosprá-
vy a pak následovala hodina v tělo-
cvičně, kde jsme se věnovali cvikům 
na správné držení těla, které začíná 
již od chodidel.

Uvědomili jsme si, jak jsou zdraví 
a fyzická pohoda důležité pro školní 
výkony.

A závěrem přidávám některé 
užitečné rady pro život:
•  měli bychom jíst pravidelně 3 - 

6 jídel denně, nejdůležitější je 
snídaně, která „nastartuje“ me-
tabolismus a dodá tělu energii 
po spánku

Třída plná pohody
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•  zdravý talíř by měl obsahovat z poloviny ovoce a zele-
ninu, dále obilné produkty, teprve pak výrobky z masa 
a mléka a v nejmenší míře sladkosti

•  strava by měla být přitažlivá i pro oko, pestrá a vyvá-
žená

•  je třeba upřednostňovat domácí produkty před průmy-
slově zpracovanými potravinami

•  důležitá je potřeba čisté vody, která tvoří lidské tělo 
z 60 % a které bychom měli vypít 1,5 až 3 litry denně

• spát bychom měli v tichu a klidu 6 až 8 hodin

Anna Přibylová, 8.A

Zájezd do Anglie
Anglický expres – den první:
Po nedělním obědě vyrazila skupinka 45 strašických žáků 
stovky kilometrů napříč Evropou, aby se po půlnoci „na-
lodila“ ve francouzském Calais na rychlý vlak, který nás 
podmořským železničním Eurotunelem přepravil Laman-
šským průlivem k břehům Spojeného království. 

V časných ranních hodinách jsme pak mžourali ospalýma 
očima na místo našeho prvního cíle.

Do Brightonu jsme dojeli už před osmou ráno. Oblázko-
vá pláž uchvátila úplně všechny, takže jsme se v prvních 
slunečních paprscích, které se nesměle draly ze zamra-
čené oblohy, kochali přímořskou atmosférou, pro nás tak 
vzácnou. 

Společně jsme pak v chladném ránu objevovali historické 
ulice Brightonu, posnídali v útulných kavárnách a navštívili 
honosný Pavilion, bývalou královskou rezidenci v centru 
Brightonu. 

Odpoledne jsme se procházeli na největším molu v Brigh-
tonu se zábavním parkem. Třešničkou na dortu dnešního 
prvního dne byla návštěva podmoř-
ského světa SeaLife Centre, kde 
jsme pozorovali mořské živočichy 
v obrovských akváriích. 

Teď už se blížíme do části Londý-
na, kde nás čekají anglické rodiny 
s dočasnými „maminkami a tatínky“, 
u kterých budeme trávit noc. 

Anglický expres - den druhý:
Vydatný spánek v britských rodinách 
ukončil ranní budíček, který ale ruku 
v ruce s hladivými slunečními paprs-
ky a typickou anglickou atmosférou 
se snídaní v nízkých řadových do-
mcích příjemně odstartoval dnešní, 
zážitky nabitý den.

V úzkých rušných uličkách kličkoval náš autobus mezi 
auty vezoucími britské školáky za jejich školními povin-
nostmi. Na nás ale čekal zážitek zážitků, který možná 
i předčil naše vzrušující očekávání.

LEGOLAND, obrovský areál v londýnské části Windsoru, 
se naplnil dychtivými kluky a holkami, kteří si zde užili tři 
skutečně zábavné hodiny. Množství zábavných atrakcí 
zaplnilo naši mysl relaxací, radostí i adrenalinem. Při po-
tkávání jsme si sdíleli prožité zážitky a směrovali se k těm 
nejlepším místům, protože projít úplně všechna zákoutí této 
obrovské zábavné plochy bylo téměř nemožné. Do noty 
nám hrálo nádherné počasí a fakt, že ještě není sezóna, 
a tak jsme se na všechny atrakce dostávali bez front a če-
kání. Na popoledním „meeting pointu“ jsme pak s kolegyně-
mi pozorovaly rozzářené obličeje všech účastníků zájezdu, 
kteří si každou minutu z těch sto osmdesáti dokonale užili. 

Kolem jedné hodiny jsme nasedli do našeho „busového 
kočáru „, jenž nás zhruba po devadesáti minutách převezl 
do přístavního města Portsmouth, které má neopakova-
telnou námořní atmosféru. Základna britského královské-
ho námořnictva nabízí výhledy na ohromné lodě. Jedním 
z největších klenotů Portsmouthu je však historická loď 
HMS Victory, zbytky vlajkové lodi Jindřicha VIII. Marry 
Rose. Prohlídka tohoto turisticky atraktivního místa bavila 
především milovníky historie. 

Posledním bonbónkem dnešního dne byla naopak jedna 
z nejmodernějších staveb - Spinnaker Tower. Tato 168 
metrů vysoká ocelová věž ve tvaru námořní plachty nám 
nabídla dechberoucí azurově modré výhledy, které mag-
neticky přitahovaly naše oči. 

Když jsme pak večer nastupovali do autobusu, který nás 
teď veze k „našim“ rodinám, usedali jsme v mysli s posled-
ním „kamínkem“ do pestré mozaiky úterních zážitků, které 
opět vyplnily náročný, ale perfektně užitý den zájezdu.

Zájezd do Anglie
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Anglický expres - den třetí:
Po včerejším pozdním příjezdu a dnešním časném vstá-
vání jsme se v sedm ráno přilepili do sedadel autobusu, 
která se za těch pár dní stala místem našeho sladkého do-
spávání.Ticho v autobuse rušilo jen vrnění motoru a my se 
po dvou hodinách přiblížili k místu našeho dnešního cíle. 

V přístavu Southampton byl připraven obrovský trajekt, 
který mířil na cestu k IsleofWight, kam jsme měli namí-
řeno. Když tady v dubnu před 113 lety vyplouval Titanic, 
mnoho cestujících do své vysněné destinace nedorazilo. 
My jsme ale měli více štěstí. Hladina Lamanšského průli-
vu byla klidná, vlny mírné a další slunečný den učinil naši 
plavbu nejen šťastnou, ale i estetickou, byla to totiž krásná 
„pastva pro oči“.

Před polednem jsme opustili palubu a vydali se vystoupat 
pár desítek výškových metrů do bývalé královské reziden-
ce Osborne House, kterou jako venkovské útočiště a letní 
sídlo využívali v 19. století princ Albert a královna Viktorie. 
Rezidence byla navržena ve stylu italského renesanční-

ho paláce samotným princem Albertem. A byl to skuteč-
ně skvostný objekt plný luxusu a elegance přepychových 
komnat, které se snoubily s rozlehlostí a barevností kou-
zelných zahrad, do nichž nás zavedla prohlídková trasa 
v samém závěru.

Když jsme se náležitě pokochali, prošli jsme cestou roz-
lehlých zahradních prostor až na pláž, která byla tehdejší 
královskou rodinou hojně využívána. Úplně nás bavila ta 
představa, že si po královském obědě v Osborne House 
seběhnete pár set metrů na lákavou pláž, dáte si ve vl-
nách několik plaveckých temp, lehnete si chvíli do písku 
a pak se s ručníkem na ramenou odeberete zpátky do krá-
lovských komnat. Pěkná představa, avšak stále chladný 
vítr k tomuto „činu“ dnes úplně „nezval“.

Přesto jsme si pobyt na pláži užili jako správní příslušníci 
suchozemského státu, pro nějž je výhled na vlnící se pří-
boj pokaždé vzrušující podívanou. 

Na zpáteční cestě jsme udělali trochu toho suvenýrového 
nakupování pro naše milé příbuzné a přátele, na které se 
už pomalu začínáme těšit. 

Anglický expres - den čtvrtý:
Ranní loučení s našimi hostiteli bylo velmi milé a srdečné, 
děti byly pochváleny za dobré vychování, což nás velmi 
potěšilo. 

Naložili jsme všechna zavazadla a zamířili do města čer-
vených „double deckerů“, telefonních budek a poštovních 
boxů. Prohlídku Londýna jsme zahájili v Greenwich Parku, 
který nás vítal ve znamení prvního jarního dne rozkvetlými 
narcisy, zelenajícím se trávníkem a hřejivým slunečním do-
tykem. To se nedá popsat, to se musí zažít, a my si to užívali. 

Zájezd do Anglie

Zájezd do Anglie
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Na Greenwichi jsme měli nádherný výhled na londýnské 
panorama, prohlédli si RoyalObservatory a „došlápli „ si 
na nultý poledník, odkud jsme pak „seběhli“ dolů k Temži. 
Tam jsme se z pevniny přemístili na vodní hladinu. Plav-
ba turistickou lodí byla ohromná. Padesát minut jízdy bylo 
naplněno překrásnými výhledy na nejznámější turistická 
místa. Podjížděli jsme London Bridge, míjeli věže Toweru 
a kopuli St Paul‘sCathedral. Na druhém břehu prosvítal 
bílými zdmi Globe Theatre, kde měly své premiéry hry 
Williama Shakespeara a v závěru plavby se tyčil v celé 
své kráse zrekonstruovaný Big Ben. To vše na pozadí jas-
ně modré oblohy a žlutého teplého zázraku. 

Po vystoupení následovala, dalšími pamětihodnostmi na-
bitá, pěší túra historickým centrem. Viděli jsme Houses 
of Parliament, Westminster Abbey, Whitehall, Piccadilly 
Circus a Traffalgar Square, které na nás dýchly britskou 
historií. 

Možná ještě více jsme si užili atmosféru londýnského kli-
du, vůni jara pod rozkvetlými stromy, nespěchající sku-
pinky lidí na trávnících parků, tepající okolí ulic s linoucí 
se produkcí pouličních zpěváků a interesantní „vehikly“ 
s puncem veteránů. 

Když i naše kroky dotepaly k finiši naší procházky, otevře-
lo se pro naše zraky nábřeží s nejoblíbenější turistickou 
atrakcí - London Eye. I my jsme nastoupili na vyhlídkové 
kolo, které stoupalo výš a výš, až nabídlo nebeské výhle-
dy do dálek umocněných skvělou viditelností díky stále 
úžasnému počasí. 

Když s námi kabinka sestoupala 
přes mohutné ocelové konstrukce 
zpátky na nábřeží, přesunuli jsme 
se k přístavišti, kde jsme, již značně 
unaveni, čekali na loď, která nás do-
pravila k našemu autobusu. 

Autobus, který byl mnohonásobně 
těžší množstvím suvenýrů a dáreč-
ků, vyrazil z londýnského parkoviště 
okolo sedmé hodiny večerní. Kromě 
těch hmatatelných vzpomínek v po-
době suvenýrů si odvážíme také 
plné hlavy vzpomínek, které jsme si 
nafotili nejen do svých mobilních te-
lefonů, ale i do své mysli. 

Mgr. Pavla Hrazdilová

Akce školní družiny
V neděli dne 16. března vystoupil dra-
matický kroužek pod vedením paní 
vychovatelky Evy Buchové ve Spo-

lečenském domě Strašice. Divadelní představení bylo vě-
nováno strašickým zahrádkářům. V měsíci březnu se také 
školní družina zapojila do každoroční ekologické akce 
„Ukliďme Strašice“, a to sběrem odpadků v okolí naší školy.

Eva Krajdlová

Divadlo Alfa
Mezi oblíbené aktivity dětí patří návštěva diva-
dla, kterou tento tento týden absolvovali žáci 
1. a 2. ročníků.
Dne 20. března se druháci a následující den prvňáčkové 
naší školy vypravili do divadla Alfa v Plzni, kde měli mož-
nost zhlédnout loutkovou inscenaci s názvem „Tři siláci 
na silnici“. 

Představení vypráví příběh o třech motorkářích, souro-
zencích, kteří na přání své matky vyrazili do světa, posta-
vili se na vlastní nohy a našli své ženy. Zjistili, že ve třech 
je větší síla a cesta může být i cílem. Loutkový příběh byl 
plný dobrodružství, humoru a důležitých životních lekcí, 
které zaujaly nejen děti, ale i dospělé diváky. 

Po představení měli žáci možnost si o něm popovídat, sdí-
let své dojmy, posvačit v divadelním bufetu a pak tradá 
domů autobusem na oběd. O příjemném kulturním zážitku 
nebylo pochyb.

Mgr. Zuzana Andrlíková

Vystoupení dramatického kroužku SD pro zahrádkáře
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Program „Hasík“ ve 2. ročnících
Hasičský  záchranný  sbor  Plzeňského  kraje 
v rámci preventivně výchovné činnosti nabízí 
od roku 2013 školám program Hasík.cz, který 
vzdělává a vychovává děti v oblastech požár-
ní ochrany a ochrany obyvatelstva.

V rámci preventivně výchovné činnosti v oblasti požární 
ochrany se ve 2. třídách uskutečnila v pátek dne 21. břez-
na beseda. Žáci se zábavnou a názornou formou sezná-
mili s prací profesionálních hasičů, prohlédli si jejich vyba-
vení a zopakovali si, jak správně zavolat na tísňovou linku 
a jak se chovat při požáru. 

Beseda byla velmi zajímavá, bylo zde využito plno názor-
ných pomůcek a preventivně výchovných materiálů jako 
drobných odměn pro děti.

Mgr. Irena Mitterbachová

Basketbalový turnaj starších hochů
V pondělí dne 24. března proběhlo v hale rokycanského 
gymnázia okresní kolo basketbalu starších chlapců. Kluci 
v turnaji předvedli hezký týmový výkon, ale bohužel vy-
padli už ve skupině. Jeden zápas vyhráli a dva prohrá-
li. V zápase o postup se ZŠ T.G. M. Rokycany rozhodla 
přesná střelba jediného basketbalisty v dresu soupeře.

Reprezentovali  nás:  Jan  Doskočil,  Jakub  Halama, 
Erik Kolář, David Korba, Justin Matura, Tomáš Orcígr, 
Pavel Pech, Yehor Sedlovskyi, Nikolas Šimek, Marek 
Toma a Matěj Toma.

Mgr. Jiří Monhart

Zlaté basketbalové překvapení 
starších dívek
Když děvčata v brzkých ranních hodinách na-
stupovala v úterý 25. března do linkového au-
tobusu do Rokycan, v ospalých myslích si ne-
dovolovala myslet moc vysoko. Pravda je, že 
vždy bojujeme, co nám síly stačí, a pokaždé 
chceme  „urvat“  ten  nejlepší  výsledek.  Bývá 
to ale většinou velmi složité. Navíc jsme byly 
oslabeny o několik hraček, které zachvátila vi-
róza a zranění. 
A náš zlatý příběh začal nenápadně. Osm družstev bylo 
rozděleno do dvou skupin, z kterých postupovaly dva 

nejlepší týmy. V prvním zápase jsme porazily Mýto 13:8, 
v dalším napínavém ději jsme těsně prohrály 10:11 s roky-
canskou Jižní a na závěr jsme si poradily s Mirošovem 6:2.

Holky tedy postupovaly do semifinálových bojů z druhého 
místa. Navíc každý z odehraných zápasů bylo jedno malé 
drama plné boje a zvratů.

V semifinále je čekalo vysokými hráčkami nabité Stupno. 
V dramatickém souboji jsme nakonec vyhrály těsně 6:4. 
Čekalo nás finále o první místo! Už to byl pro nás nesku-
tečný úspěch. Do boje o zlato holky opět nastoupily s ro-
kycanskou Jižní. A ta začala zhurta, ani jsme se nenadály 
a prohrávaly jsme 0:6.

Dívky už byly vyčerpané, mnohdy otlučené, ...ale pak se 
naše bojovnice nadechly. Po prvním koši do soupeřovy sítě 
ze sebe vydolovaly poslední zbytky energie a bojovaly jako 
správné strašické lvice. Dorovnaly jsme na 6:6 a soupeř-
ky znervózněly. Posledních pár minut bylo nervy drásají-
cím koncertním brnkáním na naše „nervy“. Tahaly jsme se 
o každý míč, štěstí se střídavě překlápělo na stranu naši 
a na stranu soupeřek. Když ale zazněl závěrečný hvizd píš-
ťalky, displej ukazoval 9:7 pro Strašice. Vyhrály jsme!

Zaplavil nás překvapivý pocit štěstí, hrdosti, zadosti-
učinění, úlevy a radosti. Musím říct, že jsem tak úžasný 
výsledek snad ani nečekala a holky ho vybojovaly svou 
nezdolnou energií a vůlí. Jsem šťastná, že ji pořád ještě 
v řadách našich žáků máme. Jsem na ně pyšná a děkuji 
jim za vzornou reprezentaci školy.

Reprezentovaly nás:
Eliška Doskočilová, Niky Dardová, Anička Přibylová, 
Adéla  Honsová,  Maruška  Honsová,  Natka  Bílková, 
Kája  Chodorová,  Hanka  Mráčková,  Sofie  Elicarová 
a Vali Elicarová 

Mgr. Pavla Hrazdilová

Basketbal starších dívek
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Termíny konání jednotné přijímací zkoušky 
ve školním roce 2024/2025

Nejnovější informace o termínech JPZ pro školní rok 2024/2025
Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy stanovilo termíny konání jednotné přijímací zkoušky
Jednotná přijímací zkouška, jež se koná formou písem-
ného testu ze vzdělávacího oboru Český jazyk a literatu-
ra a písemného testu ze vzdělávacího oboru Matematika 
a její aplikace ve dvou termínech, je stanovena v řádném 
termínu na dny:

Čtyřleté obory vzdělání, včetně 
nástavbového studia:
1. termín: pátek 11. dubna 2025
2. termín: pondělí 14. dubna 2025

Obory šestiletých a osmiletých gymnázií:
1. termín: úterý 15. dubna 2025
2. termín středa 16. dubna 2025

Jednotná přijímací zkouška v náhradním 
termínu je stanovena pro všechny uvedené 
obory vzdělání na dny:
1. termín: úterý 29. dubna 2025
2. termín: středa 30. dubna 2025

Výše uvedené informaci již všichni víme, ale raději je při-
kládáme do aktualit.

Další informace:
Kde se budou konat zkoušky
Jednotná přijímací zkouška (JPZ) se bude konat výhrad-
ně na některých ze škol, na které se přihlásíte. Školy pro 
konání JPZ budou určeny systémem a uchazeč se o nich 
dozví z pozvánek, které rozešlou ředitelé škol.

Náhradní termín JPZ se bude konat ve škole, kde se měl 
konat termín řádný.

Podání omluvy
Pakliže se uchazeči nemohou v řádném termínu dostavit 
ke konání testů (např. z důvodu nemoci apod.), mohou se 
omluvit řediteli střední školy, kde měli konat JPZ.

Pokud ředitel školy omluvu uzná, uchazeči mohou konat 
zkoušku v náhradním termínu. Informace zdroj: https://pri-
jimacky.cermat.cz/menu/jednotna-prijimaci-zkouska

Doporučujeme včas komunikovat s vedením středních 
škol, pokud se nemůžete dostavit na JPZ 11. 4. a 14. 4. 
2025. Určitě bude zapotřebí mít doklad - např. o nástupu 
do nemocnice apod.

V těchto dnes jste jistě již obdrželi pozvánku na jednotné 
přijímací testy.

Zákonní zástupci, kontrolujte Vaše e-maily, tam obdržíte 
zprávu, že máte v DIPSY zaslanou informaci.

Mgr. Věra Peterková, výchovná poradkyně školy

Do konce měsíce března proběhlo ještě několik akcí, s některými z nich 
vás seznámíme v příštím vydání časopisu:
►   ve středu dne 26. března navštívily šesté třídy Divadlo ALFA Plzeň a zhlédly divadelní 

představení s názvem „Věra Čáslavská – Tokio 1964“

►   ve středu dne 26. března proběhlo v Plzni krajské kolo Geografické olympiády, 
kterého se za naši školu zúčastnil žák Adam Jícha z 9.A
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Hurá! Jaro už je tu
Jaro už  je cítit ve vzduchu.  I když v někte-
rých třídách ještě probíhaly maškarní plesy 
a  jinde  doznívaly  pohádkové  příběhy,  netr-
pělivě  jsme  vyhlíželi  první  teplé  dny  zalité 
slunečními paprsky.

Se zimou jsme se ale nezapomněli náležitě rozloučit a to 
tradičně, jak se to dělává již po staletí. Společně vytvo-
řená Morena byla vhozena do Klabavského potoka, aby 
mohla odplout a přenechat své místo jaru. Děti ze třídy 
Sluníček se vypravily slavnostně odemknout les. Symbo-
licky ho odemkly svým vytvořeným klíčem a popřály mu, 
aby se probudil do krásného jara. Nejmenší děti ze škol-
ky prožily tento měsíc s Karkulkou. Putovaly s ní lesem, 
setkaly se s vlkem, a dokonce se podívaly na to, jak to 
vypadá ve vlčím břiše. Jsou to odvážné děti, a tak se ne-
bály pomoci myslivci s osvobozením Karkulky a babičky. 
Odměnou jim byla voňavá a moc dobrá bábovka. Ve třídě 
Berušek se zajímali o lidské tělo, bacily a péči o zdraví 
a dětem se velice líbily hry Na Bacila a Tetku chřipku.

Naše jarní dobrodružství teprve začíná. V následujících 
týdnech budeme zkoumat jaro všemi smysly, budeme ho 
pozorovat, poslouchat, vnímat jeho vůni a dotýkat se ho. 
Čekají nás delší procházky do přírody, kde budeme hledat 
první jarní květiny a sledovat, jak se vše probouzí k životu. 
Těšíme se na jaro plné her, objevování a radosti ze spo-
lečných zážitků.

Bc. Jana Kuncová Myšáci s Morenou

Zdravě u Berušek
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Záchrana Karkulky a babičky

Maškární bál ve SluníčkáchMaškární bál v Kytičkách
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DE
N OTEVŘENÝCH DVEŘÍ

SRDEČNĚ VÁS ZVEME NA 

29. dubna 2025
15:00 - 17:00

DE
N

OTEVŘENÝCÝCÝ H DVEŘÍ
SRDEČNĚVÁS ZVEME NA

EN

OTE H DVDVD

EN

O D

29. dubna 2025
15:00 - 17:00
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Bližší informace zde:

Také letos je vám k dispozici
elektronický předzápis, 

kde si vedle on-line vyplnění
dokumentů, můžete rezervovat termín 
osobní schůzky v den řádného zápisu.

ZÁPIS DO MŠ STRAŠICE

14.5. 20251111144444.....55555..... 22222000002222255555
8:00 - 17:00

www.msstrasice.cz

ZÁP CE

www.msstrasice.cz

Bližší informace zdde:

Také letos je vám k dispozici
elektronický předzápis,

kde si vedle on-line vyplnění
dokumentů, můžete rezervovat termín
osobní schůzky v den řádného zápisu.

á
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Strašická RC revue oslavila 15. narozeniny

V sobotu 15. března se uskutečnil již 15. ročník Strašické RC revue pro příznivce aut na ovládání 
všech věkových kategorií. Jsme moc rádi, že je o tuto akci zájem z řad malých i velkých, kluků 
i holek. Soutěžní odpoledne doprovázelo promítání fotografií ze všech pořádaných ročníků. Za to 
patří velký dík panu J. Veselému. Přinášíme pár fotografií z akce. Další fotografie najdete ve foto-
galerii na webu Místní knihovny Strašice. 

Za pořadatele Petra Sládková, Eva Kloudová
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Zahrádkářské okénko – duben 2025
Síra – složitá, ale významná živina
Vážení přátelé, protože většina z vás neode-
bírá časopis Zahrádkář, ve kterém naleznete 
mnoho užitečných rad, poskytuje výbor ČZS 
prostřednictvím  Barňáku  důležité  informace 
pro všechny zájemce o zahradničení.

Dnes budeme hovořit o síře, která je sice složitá, ale vý-
znamná živina bez které se rostliny neobejdou. Stejně tak 
i bez draslíku, fosforu, dusíku, vápníku a hořčíku. V minu-
lém desetiletí se o síře hovořilo velice málo, a to hlavně 
proto, že jí bylo dostatek. Hlavním důvodem byly vysoké 
spady síry z atmosféry, do které se dostávala především 
emisemi oxidu siřičitého (SO2), zejména ze spalování uhlí 
a dalších fosilních paliv. V přiloženém grafu je vidět, ko-
lik rostliny potřebují a kolik jí prostřednictvím spadu mají. 
Dnes prosazováním ekologie jsme téměř na 0, jen 5 kg 
na 1 ha, to je 50 g na 10 m2!

Někdo by si mohl myslet, že jí musí být v půdě dostatečná 
zásoba z minulosti. Ale tyto zásoby tam dlouho nevydrže-
ly, jelikož se síra (sírany) z půdy snadno vyplavuje. 

Hlavní význam síry pro rostliny je stavební, regulační 
a preventivní – ochranná. Její nedostatek zpomaluje růst 
rostlin, příjem a využití jiných živin a především snižuje 
kvalitu samotné produkce. Nedostatek je zřejmý například 
u rajčat, jsou slabé, listy žloutnou až hnědnou a opadáva-
jí. To platí i u ostatních druhů, proto nezbývá nic jiného než 
tuto živinu koupit a dodat v minerálních hnojivech.

Jelikož se snadno vyplavuje, je důležité hnojit pouze 
na začátku, nebo během hlavní vegetace – nikdy tedy 
na podzim, v zimě nebo brzy na jaře. Pro nás zahrádkáře 
je nejlepší používat Kieserit nebo Cererit, který obsahuje 
vše co potřebujeme. 

Věříme, že tato informace vám pomůže mít na zahradě 
vše dokonale zelené, silné a zdravé.
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LIŠEJNÍKY

S tím souvisí i lišejníky na stromech a keřích! 
Co s nimi?

Lišejník je organismus, ve kterém žijí v symbióse řasy 
a houby. I když přímo neškodí, dochází k rychlejšímu 
stárnutí a odumírání pokrytých větví. Lišejníky nesnáší 
přítomnost oxidu siřičitého (SO2) a právě jeho současnou 
absencí se jim začalo dařit.

Zlikvidovat je lze různými způsoby například ocelovou 
škrabkou, drátěným kartáčem – pozor ale na poranění 
živé kůry. Osvědčil se postřik napadených větví 5 % po-
střikem Sulka K v polovině března. Teplota by v den ošet-
ření neměla přesahovat 20 °C. Lišejník po ošetření změ-
ní barvu a po nějakém čase začne z napadených dřevin 
opadávat. Sulka navíc omezuje přezimující padlí na výho-
nech, likviduje vylézající roztoče, omezuje výskyt kadeřa-
vosti a padlí broskvoní.

Hodně úspěchů při práci přeje

výbor ZO ČZS Strašice

Výroční členská schůze – ČZS Strašice
V neděli 16. 3. 2025 proběhla ve velkém sále 
Společenského domu výroční schůze České-
ho zahrádkářského spolku Strašice.
Přítomno bylo 63 osob a z toho 42 členů organizace. Byla 
schválena zpráva o činnosti a zpráva kontrolní komise, 
hospodaření za rok 2024, rozpočet a plán činnosti na rok 
2025. Na vědomí byla vzata rezignace 2 členů a zároveň 
přijetí 2 nových členů. Ocenění republikovou radou přítele 

Miroslava Hofmana Zlatou růží a ocenění čestným uzná-
ním od Základní organizace pro přátele: Věnceslavu Bu-
dařovou, Stanislavu Balcarovou, Editu Kleknerovou, Anto-
nína Deveru, Antonína Tittla, Františka Plimla, Miroslava 
Hofmana, Josefa Pešťáka, Jiřího Roztočila.

Bylo uloženo předsedkyni přispívat do strašického mě-
síčníku Barňák zahrádkářskou problematikou a činnos-
tí spolku. Zabezpečit akce v souladu s plánem činnosti 
na rok 2025 a uspořádat výstavu a burzu při strašickém 
posvícení. Dále pak zabezpečit moštování ovoce pro čle-
ny a veřejnost.

Plán činnosti na rok 2025:
V budově moštárny provést odvětrání WC, nový střešní 
podhled a úpravu zastřešení vchodu. Na tyto akce bude-
me žádat o dotaci k Plzeňskému kraji a zároveň čerpat 
i z dotací od Obce Strašice a příspěvků Územního sdru-
žení.

Dále jsme ve spolupráci s kulturním odborem obce, jme-
novitě s Lenkou Čarnogurskou, připravili zájezd  na  zá-
mek Dobříš, a to ve čtvrtek 22. května. Na konci srpna 
budeme připravovat zájezd do Čimelic. V srpnu nás čeká 
tradiční posvícenská výstava a poté snad už i zahájení 
moštovací sezóny.

NEJEN PRO ČLENY!!
Náš výbor připravil na 1. května brigádu v lokalitě u ryb-
níčku ve Dvoře pod lesem. Po práci bychom si udělali opé-
kačků buřtů a dali si pivo!

Pokud se budete chtít i vy účastnit, budeme rádi! Moc! 
Jen dejte dopředu vědět, ať máme dostatek občerstvení 
i nářadí.

Ilustrační foto

Získaná ocenění pana M. Hofmana za jeho dlouholetou činnost
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Poděkování obci Strašice
Děkujeme obci Strašice za dotaci našemu spolku Asi-
ned-b z.s., který se zabývá chovem a výcvikem koní a vý-
cvikem jezdců v obci Těně. Finanční prostředky poskytnu-
té z rozpočtu obce Strašice jsou určeny pro vybavení koní 
nebo částečné uhrazení nákladů na účast dětí na akcích 
v rámci České republiky. Naši jezdeckou stáj navštěvují 
děti od 3 let a v případě zájmu mají možnost se účastnit 
výstav v organizaci Národní pony společnosti, Svazu cho-
vatelů shetlandských poníků, popřípadě jiných subjektů. 
Věnujeme se sportovní činnosti jak s velkými koňmi, tak 
s poníky a jak v sedle, tak v zápřeži. V sedlovém sportu 
jsou to především parkury v organizaci České jezdecké 
federace v kategorii pony i velkých koní. Děti k nám do-
cházející jsou jak z obce Strašice, tak i z okolí.

Pro začínající malé děti, které se za podpory rodičů 
chtějí účastnit veřejných akcí, nabízíme účast na výsta-
vách Shetland pony v rámci ČR. Výstavy jsou rozděleny 
do sportovních a výstavních tříd.

Výstavní třídy jsou rozděleny dle věku a za účasti zahra-
ničních posuzovatelů hodnoceny výkony dětí, v kategorii 
Lead Rein i vodičů,a soulad mezi koněm, jezdcem a vodi-
čem. Považujeme tyto akce za ideální vstup do sportovní 
činnosti s koňmi. Organizátoři mají velké zkušenosti s ko-
lektivem nejmenších začínajících jezdců.

Ve sportovních třídách se věnujeme hlavně spřežení, a to 
i v organizaci České jezdecké federace.

Pro pokročilé dětské jezdce máme poníky do parkurové-
ho sportu a účast na oficiálních závodech pod hlavičkou 
České jezdecké federace

Letos bychom se rádi zúčastnili mezinárodního Shetland 
šampionátu ve Francii.

Pavel Bejček 
Fotografie: Asined-b z. s.
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Novinka v knihovně
Scarlett Wilková
Vekslačka
Když bylo Almě třináct, v poválečném Československu byla 
vyhlášena měnová reforma a její rodinu to zničilo. Doktor-
ská dcerka zvyklá na život ve velké vile se najednou ocitla 
v maličkém přízemním bytě se dvěma babičkami a špat-
ným kádrovým profi lem. Alma ale nebyla holka, co sedává 
s rukama v klíně. Tohle je její příběh. Příběh ženy, která se 
v časech totality vlastními silami vydrápala mezi nejbohatší 
stínovou elitu. Žila v pohádkovém luxusu, ale nejvíc toužila 
po něčem, co nejde koupit… Román od autorky historických 
bestsellerů zve do časů poválečného a normalizačního Čes-
koslovenska a jeho šedé ekonomiky.
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Informace obce v nebezpečné době 
Ing. František Nerad – bývalý místostarosta obce Strašice

V poslední době se dějí celosvětově věci, které se mění ze dne na den a mnoho z nich není moc 
pěkných. Nebo spíš  jsme si odvykli  je poslouchat. Z mnoha z nich se může kdykoli vyvinout 
problém, který zasáhne i nás a tak se očekává, že ti, kteří mají tu moc a možnosti nám občanům 
podávat informace, by nám je měli poskytovat co nejvíce a co nejčastěji.
I v obci by se měly informace poskytovat v co nejširším 
okruhu. Přeložil jsem do únorového Barňáku ukázku, jak 
by to mělo vypadat, novoroční prohlášení starosty Chris-
tiana Grafa, který svůj projev k občanům Hohenfelsu za-
sadil do současné nepěkné státní i mezinárodní situace. 
Prostě doba si tyto postoje žádá. Nelze se uzavřít pouze 
do sebe a myslet si, že se nás státní a i mezinárodní si-
tuace netýká. Pravda, v našem státě jsou politické strany, 
dokonce parlamentní, které tvrdí, že se chtějí starat hlav-
ně o „naši lidi“, ale jak se budou starat už nějak zapomínají 
vysvětlit. Jenže ta starost o “naši lidi“ nespočívá pouze 
v tom, uzavřít je do bubliny neinformovanosti a nechat 
na nich, aby si mysleli co chtějí, nebo co jim kdo nake-
cá. Speciálně, vládne-li v našem státě ODS a z úst jejich 
představitelů slyšíme docela důležité informace o meziná-
rodní situaci, opozice je uráží lhaním o problémech v ČR 
a ve Strašicích má ODS nadpoloviční většinu v Zastupi-
telstvu, tak od jejích členů a zástupců v ZO neslyšíme ani 
slovo. To se tady určitě objeví na výsledcích voleb na pod-
zim. Být členem Zastupitelstva za nějakou stranu a brát 
to pouze jako přivýdělek k výplatě a jednou za 4 roky si 
od ní nechat vytisknout pár barevných letáků je ta nejlepší 
cesta do pekel. I komunální politik, je politik a pokud svou 
politickou angažovanost bere jen jako výtah na nějaké 
židle a funkce, nebo jen jako zaměstnání, je to špatně. 
Zaměstnaná je na radnici účetní, uklízečka, ale nikdy ne 
člen Rady nebo Zastupitelstva. Dříve nebo později ho zni-
čí lháři, slibovači lepších časů a další šíbři, kterým nejde 
o politiku, ale o osobní profit. A dopadne o na podstatně 
víc lidí, ostatně můžeme to číst denně na webech, v novi-
nách, slyšet v rozhlase a vidět v televizi. Ano je slyšet hod-
ně lidí, že je politika nezajímá, ale politiky i komunální by to 
zajímat mělo. Sleduji-li volební průzkumy, ODS respektive 
Spolu živoří někde pod 20% a členové kandidátky ODS 
ve Strašicích k tomu mlčí, jako by jim to bylo jedno. A fakt 
nejde jen o celostátní politiku.

Dozvěděl jsem se například na jednání zastupitelstva 
27.2., že ve Strašicích už docela dávno skončila slévárna 
pana Matase, ale bohužel ne od lidí, kteří Strašice řídí. 
Ale to se přeci dotkne obce a myslím že dost. O práci 
přijdou lidé, o peníze přijde rozpočet jak státní, tak náš 
a další věcí je, co s tím areálem bude. Přeci o tom někdo 
z obce musel někdy někde jednat. Měl o tom průběžně 
občany informovat jak se to vyvíjí, jaké jsou s tím záměry. 

Jen na ukázku zveřejňuji obsah informací, které jsme dali 
do Barňáku v dubnu 2007, tedy v době, která byla také 
dost turbulentní, protože se řešila, kasárna, radar v Brde-
ch (což je srovnatelné s mezinárodní situaci jakou máme 
dnes) a mnoho dalších věcí:

Tehdy třeba proti ame-
rickému radaru v Brdech 
se protestovalo po celých 
Čechách s vymyšlenými 
argumenty, ale o tom, že 
tam už nějaký stojí a má 
denně vliv na ovzduší 
a prostor kolem Strašic 
se mlčelo. Navíc dnes se 
ukazuje, že tady ten ra-
dar dost chybí a rezident 
Trump by měl o starost 
víc, co s tím. Možná, že 
by ho ČR prodal a ty kecy 
o plnění rozpočtu armády, které slyším od některých poli-
tiků dnes by vzaly za své. Tak o tomhle mají lidé mít kdy-
koli a snadno informace co nejsrozumitelnější, zejména 
od komunálních politiků.
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Další věcí je četnost a co nejrychlejší zveřejňování infor-
mací. Malá ukázka toho zveřejňování informací ve Straši-
cích. Pořídil jsem 16.3.2025 tyto dva snímky webu obce.

16.3. je na webu obce poslední zápis z jednání Rady 
z 12.2.2025 a ještě zde není zápis ze zastupitelstva, kte-
ré se konalo 27.2.2025. Podle zákona o obcích (§ 95(2), 
zákona 128/2000 Sb.) má být zápis z jednání ZO vyho-
toven do 10 dnů od konání Zastupitelstva a podle § 97 
má obec informovat občany v místě obvyklým způsobem, 
což je u nás určitě web obce, což v případě zápisu ZO 
bylo 9.3.2025. To, že by se jednání Rady nekonalo od 12. 
února myslím není možné (pokud opravdu ne, pak je zá-
hadou, jak byly rozepsány úkoly ze zastupitelstva z 27.2.) 
tak proč tam nejsou zápisy. Pravda, občané mají možnost 
si to jít přečíst na radnici, ale …. zkrátka je to blbost a my-
slím, že by to jednak zaměstnance obtěžovalo a jednak by 
pak musela být radnice otevřená permanentně a ne pouze 
v úřední dny (Otevřenou radnici už jsme tady jednou měli).

Navíc si myslím, že už dávno měla být nějaká zmínka 
o problémech Slévárny Matas třeba na jednání Rady obce, 
tak možná i Zastupitelstva a hlavně na webu a v Barňáku. 
Přeci komunální politici by se měli zajímat, co se v „jejich“ 
obci děje a bude dít, hledat nějaká řešení a bránit se mož-
ným vzniklým škodám. Nemám přesné informace, ale jed-
ním z důvodů ukončení provozu prý bylo zrušení odběru 
výrobků v Německu a pokud je to pravda, tak je to krásný 

případ toho dopadu i relativně velkých vzdálených událos-
tí i na naši obec. Přesně jak to popsal Christian Graf ne 
svém novoročním projevu k občanům své obce a jak by 
to měli popsat strašičtí zastupitelé svým spoluobčanům. 
Zákon č. 128/2000 Sb. o obcích definuje přesně co jsou 
obce a jejich zastupitelé, jaká mají práva a pravomoci: 

§ 2 (2)  Obec pečuje o všestranný rozvoj svého území 
a o potřeby svých občanů; při plnění svých úkolů 
chrání též veřejný zájem.

§ 35 (2) Do samostatné působnosti obce patří zejména 
záležitosti uvedené v § 84, 85 a 102, s výjimkou vydává-
ní nařízení obce. Obec v samostatné působnosti ve svém 
územním obvodu dále pečuje v souladu s místními před-
poklady a s místními zvyklostmi o vytváření podmínek 
pro rozvoj sociální péče a pro uspokojování potřeb svých 
občanů. Jde především o uspokojování potřeby bydlení, 
ochrany a rozvoje zdraví, dopravy a spojů, potřeby infor-
mací, výchovy a vzdělávání, celkového kulturního rozvoje 
a ochrany veřejného pořádku.

§ 82  Člen zastupitelstva obce má při výkonu své funk-
ce právo 
a)  předkládat zastupitelstvu obce, radě obce, 

výborům a komisím návrhy na projednání,

Ve Strašicích jsme už dávno zavedli ještě pravidelný bod 
jednání ZO č. 4 - Náměty a podněty občanů, takže každý 
občan naší obce má právo stejně jako zastupitel podat ná-
vrh na řešení čehokoli, nebo žádat o informace. A občané 
mají právo vědět, kam směřuje jejich obec Zastupitelstvo, 
přesněji jeho většina a to lze zajistit pouze poskytováním 
informací, které jim spojí to, co slyší v televizi s tím, co se 
děje v jejich obci. Je to totiž hodně důležité proto to, koho 
příště na radnici volit. 
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Aktuality z Domu přírody Brd
Setkání pracovníků infocenter

Dne 26. března 2025 pořádala Agentura ochrany přírody 
a krajiny ČR, Správa CHKO Brdy setkání pracovníků info-
center v okolí CHKO Brdy. Setkání se účastnili za AOPK 
ČR Mgr. Jana Fischerová, Mgr. Bohumil Fišer, Ing. Lucie 
Kastnerová a zástupci informačních center z Rožmitálu, 
Příbrami, Rokycan, Nepomuku, Dobříše a Strašic spo-
lečně s destinační agenturou Visit Rokycansko. Cílem 
setkání byl Dům přírody Brd, kam jsme se vydali pěšky 
po modré turistické trase vedoucí až k zámečku. Cestou 
se probírala různá témata o ochraně přírody, rázu zdejší 
krajiny, historii celé oblasti. V Domě přírody jsme si pro-
hlédli zdejší expozice a pak následovaly přednášky zá-
stupců AOPK ČR. Tím pokračujeme v úspěšně navázané 
spolupráci mezi institucemi. 

Za Infocetrum Strašice Renata Převrátilová

Den brdské vody
V rámci Mezinárodního dne lesů a Světového dne vody 
se v Domě přírody Brd uskutečnil Den brdské vody. Děti 
i dospělí si prošli „stezku“, na které se pomocí zajímavých 
experimentů seznámili s vlastnostmi vody, a uvědomili si 
úzké spojení vody a lesa. Měli také možnost zhlédnout 
zajímavé krátkometrážní filmy plzeňské vodárny o pitné 
a užitkové vodě. Tvořivá dílna nabídla hned několik mož-
ností pro kreativní tvoření – malování, ubrouskovou techni-
ku a vystřihovánky. Vše doplnily prohlídky vodní elektrár-
ny, které slovem doprovázel pan Zdeněk Vaindl. Bonusem 
byla jízda historickým autobusem z Muzea dopravy. 

Děkujeme všem, kteří se na akci podíleli. Věříme, že 
si  ji všichni návštěvníci užili a  těšíme se na setkání 
na dalších akcích.

Setkání IC

Den brdské vody

Den brdské vody
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Den brdské vody

Den brdské vody
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Výstava fotografií 
Petra Makaje
Od 27. března se můžete potěšit nádhernými fotografiemi 
z Brd, jejichž autorem je Petr Makaj. Příroda zachycená 
jeho objektivem Vás nepochybně pozitivně naladí.

A co nás v nejbližší době ještě čeká?
27.  4.  2025  Den  Země  2025. Stejně jako vloni čeka-
jí na malé i velké návštěvníky ve venkovních prostorách 
Domu přírody Brd hry, tvoření, setkání se zajímavými ži-
vočichy a také kvíz o ceny.

4. 5. 2025 Den ptactva. Navázali jsme spolupráci se Zá-
padočeskou pobočkou Českého ornitologického svazu 
(ČSO), která funguje při Západočeském muzeu v Plz-
ni. Na tuto akci si bude potřeba trochu přivstat, začíná 
už v  9.00  v  Domě  přírody Brd, ale rozhodně si ji ne-
nechte ujít. Pan David Martinovský ukáže kroužkování 
odchycených ptáků, seznámí vás s jeho účelem, a také 
s odchycenými druhy (migrace, potrava, rozmnožování 
atd.). Po ukázce kroužkování bude následovat vycházka 
po okolí a poznávání ptáků v terénu podle zpěvu.

Výstava fotografií Petra Makaje
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DEN ZEMĚ
v neděli 27. dubna 2025 

od 10 do 16 hod

Ve venkovních prostorách Domu přírody Brd na Vás 
čekají zajímavé aktivity vhodné pro malé i velké.

Vás zve na

* v Domě přírody Brd není možnost stažení potřebné aplikace „VLS AR“. Stáhněte si ji prosím včas doma.

* *  PLATBA MOŽNÁ POUZE V HOTOVOSTI

Hry, tvoření, seznámení s tvory žijícími v CHKO Brdy na živo i virtuálně*, kvíz 
se slosováním o ceny a další aktivity. 

DO EXPOZICE PLATÍ BĚŽNÉ VSTUPNÉ **
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Kroužkování odchycených ptáků, seznámení s jeho účelem a také s odchycenými druhy 
(migrace, potrava, rozmnožování atd.). Po ukázce kroužkování bude následovat 

vycházka po okolí a poznávání ptáků v terénu podle zpěvu.  

Nenechte si ujít jedinečnou příležitost. 
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Náš tip
Pan Zdeněk Vaindl, který je tvůrcem zdařilé renovace 
vodní elektrárny u Tří Trubek, se také podílí na obnově 
vodního hamru v Dobřívě. 

Na střeše vodního Hamru v Dobřívě proběhla a je dokon-
čena výměna dřevěného šindele. Původní šindel namon-
tovaný v roce 1983 už dosloužil. Nový šindel je vyrobený 
z modřínu a měl by mít oproti původnímu smrkovému del-
ší životnost. Předpoklad je, že místo současných 42 let 
bude nový šindel min. o 10-15 let na Hamru déle. Do za-
čátku návštěvnické sezóny bude osazena ještě nová hří-
del nadhazovacího bucharu s vodním kolem. Letošní za-
hájení provozu této významné technické památky začne 
8.4.2025.

(text a foto: Zdeněk Vaindl)

Jen doplňujeme, že letos se Hamernický den 
koná 17. května.

Dobřívský hamr

Dobřívský hamr
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Aktuality z Muzea Středních Brd
Nastupující jaro se projevuje i v Muzeu Středních Brd. Přibývá zájezdů, standartních prohlídek, tema-
tických exkurzí, administrativních úkonů i změn v expozicích.

Nezapomíná se také na přednáškovou činnost a odpovědi 
na badatelské dotazy včetně rešerší pro bakalářské nebo 
magisterské práce. Snad se nám i touto doprovodnou čin-
ností podaří přilákat mladou generaci k místopisnému bá-
dání. Co se týče přednášek měl Mgr. Tomáš Makaj před-
nášku v Bohutíně o lesních řemeslech. Z této obce zavítalo 
do Domu přírody Brd a do muzea již několik výprav. 

Lesní řemesla měla v oblasti středních Brd velmi bohatou 
tradici. Nejznámějším z nich bylo uhlířství, po němž mů-
žeme najít v brdských lesích velké množství takzvaných 
starých placů, na kterých se dříve pálily milíře. Vyrobené 
dřevěné uhlí našlo své uplatnění především v dřevouhel-
ných vysokých pecích. Druhým nejrozšířenějším lesním 
řemeslem bylo dehtářství, na nějž navazovalo kolomaz-
nictví. Pece, v kterých se vyráběl dehet, se nacházely 
v bezprostřední blízkosti lesních porostů a odvozních cest. 
Zpravidla se na blízku také nacházel vodní zdroj, který 
sloužil k ochlazování pece či k hašení vzniklého požáru. 

Vyrobený dehet se míchal s tukem a vzniklo univerzální 
mazadlo používané na mazání otáčivých mechanismů. 
Své uplatnění našla kolomaz i při ošetřování kol povozů 
a různých mechanismů ve vodních hamrech. Tak tomu 
bylo až do 19. století, kdy se objevila mazadla syntetic-
ká. Mezi ostatní lesní řemesla patřilo smolařství, popelář-
ství a draslářství, mezi přidružená řemesla pak počítáme 
koptářství či loupenictví. 

Nejstarší archeologické důkazy o lesních řemeslech v Br-
dech najdeme v podobě střepových nálezů z nádob pro 
jímání dehtu. Datujeme je zpravidla do druhé poloviny 13. 
století, ale najdou se mezi nimi i starší. Smolařství dodnes 
připomínají pomístní názvy v Brdech, jakými je kupříkladu 
Smolárna či Borovno. Hlavním produktem tohoto zaniklého 
řemesla bylo získávání pryskyřice přímo ze stromů. Sběr 
popela od chalupníků a hospodářství se nazýval popelář-
ství. Popel se také získával pálením hromad dříví v lese. 
Získaný popel byl dodáván flusárníkům, kteří jej loužili 
ve vodě, a po jeho scezení vznikl louh. Ten se nechal v tzv. 
flusárnách dále odpařovat až na tmavou hmotu (tzv. flus). 
Ten byl kupříkladu používán k výrobě mýdla. Flus se mohl 
také vypálit, čímž vzniklo draslo neboli salajka. Tento pro-
dukt byl krystalickou látkou, která se používala kupříkladu 
ve sklárnách nebo při výrobě střelného prachu.

Muzeum a Dům přírody Brd jsme také prezentovali na tra-
diční myslivecké burze v Rokycanech pořádané Českým 
svazem ochránců přírody, kde nás zastupovala Jana Keš-
nerová a Tomáš Makaj.Přednáška v Bohutíně o lesních řemeslech

Myslivecká burza V Rokycanech
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V měsíci březnu jsme připravovali také některé akviziční 
změny. V rámci muzejní spolupráce jsme zprostředkovali 
dokumentaci zalánských madonek. Bližší údaje zpraco-
val do své studie kurátor Podbrdského muzea v Rožmitálu 
Mgr. Rudolf Šimek. Součástí změn v expozicích je také 
plánování výstav a dalších doprovodných akcí. Dlouhodo-
bě je připravována letošní muzejní noc, která vás bude 
čekat 24. května od 15 hodin do 21 hodin na muzejní 
zahradě. Noc se bude odehrávat ve znamení příchodů 
Rožmberků na Strašicko. Hlavní výstava bude zaměřena 
na historické kostýmy, které šije Kateřina Vávrová. Ta se 
již proslavila i za hranicemi našeho kraje, a tak se bude 
opravdu na co dívat. Jako kulisy poslouží texty a obrazy 
vztahující se k rožmberské doméně v období středověku. 
V bohatém kulturním programu si přijdou na své nejen mi-
lovníci historie. Připraveny jsou pro Vás ukázky řemesel, 
kde budete moci vidět kameníka či tesaře. Své místo zau-
jme i mistr kuchař s dobrým gulášem. K zábavě i potěšení 
zahrají žáci ZŠ s Petrem Šilhánkem, večer pak vystou-
pí skupina Lomikámen. Celým dnem Vás bude provázet 
Tomáš Makaj. Výstava bude zahájena v 17 hodin. A to 
není vše, den předtím, se setkáme v kostele sv. Vavřince 
na Noci kostelů. Veškeré informace uveřejníme na webo-
vých stránkách, sociálních sítí a také v tisku. Tradičně je 
také uveřejňujeme na plakátovacích plochách. Závěrem 
nám tedy nezbývá nic jiného, než se na Vás těšit a doufat, 
že se všechny akce vydaří.

Kurátor Podbrdského muzea Mgr. Rudolf Šimek

Zalánská madonka
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V  Muzeu  Středních  Brd  stále  probíhá  výstava  Žiju 
v  první  republice. Pánské a dámské oděvy, doplňky 
a další zajímavé exponáty z meziválečné doby můžete 
obdivovat do 11. května 2025.

Třeba takové klobouky. Klobouky a kloboučky byly doplň-
kem ve všech ročních obdobích. Vyráběly se povětšinou 
na zakázku u modistek, některé byly k dostání jako kon-
fekce, například od značky Tonak. Vyráběly se z různých 
materiálů jako je plsť, látka, sláma, lýko, kůže, kožešina, 
vlákna různých rostlin nebo i štípaný bambus. Zdobení 
klobouků bylo také velmi rozmanité, kromě stuh, látky, fil-
cu, umělých květin, kovových komponentů, korálků, zá-

vojíčků se ke zdobení používala i pera různých domácích 
i exotických ptáků nebo dokonce celý preparovaný pták. 

Různý tvar, barva nebo ozdoba dodávaly osobitý styl kaž-
dého modelu. Rozhodně, ale dodával správně zvolený klo-
bouk dámě patřičnou eleganci. Oblíbené byly také barety, 
a to nejen vlněné, ale i látkové, kožené nebo háčkované.

(text: L. Zusková)

Výstava Žiju v první republice
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Základní škola Karla Vokáče Strašice zve příznivce 
sportu a běhu na tradiční

Kostelák 2025
přespolní běh o putovní pohár ředitele školy

Zahájení v areálu ZŠ KV Strašice ve 13:45 hodin 
na víceúčelovém hřišti.

úterý 15.4. 2025 ve 13:45 hodin
 na trase kolem kostela a farmy ve Strašicích 

(dle kategorie 1 600 - 3 000 m)

Závodníci startují na vlastní nebezpečí. 

Závod se bude konat za každého počasí. 

Každý závodník může startovat pouze v jedné kategorii.

Závodí se podle pravidel atletiky. 

Kategorie: 

ŠKOLNÍ: dívky 6.-7. třída, hoši 6.-7. třída, dívky 8.-9. třída, hoši 8.-9. třída

OPEN-PŘÍCHOZÍ (zaměstnanci školy, bývalí žáci, příznivci školy, příznivci

sportu, běhu či chůze, recesisté...) 

Přihlášky v budově školy u pana Mgr. Jiřího Monharta, nebo
v den závodu do 13:30 hodin v místě jeho zahájení.

Více informací na monhart@skolastrasice.cz .

úterý 15.4. 2025 ve 13:45 hodin

Závodníci startují na vlastní nebezpečí.

Závod se bude konat za každého počasí.

Každý závodník může startovat pouze v jedné kateggooriii..

Závodí se podle pravidel atletiky.

ŠKOLNÍ: dívky 6.-7. třída, hoši 6.-7. třída, dívky 8.-9. třída, hoši 8.-9. třííddaa

OPEN-PŘÍCHOZÍ (zaměstnanci školy, bývalí žáci, příznivci školy, příznnivvci

sportu, běhu či chůze, recesisté...)

Více informací na monhart@skolaaasstrraasice.ccz ..
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